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      	This project fits within the framework of an "embellishment" plan for many town squares instigated by Bordeaux City Council in 1996. The square is triangular in shape, bordered by trees, with benches and a space for playing pétanque, like a village square.

Around it, the houses with their sober but well-designed facades form an excellent example of estate architecture and of collective public housing.

On our first visit we get the feeling that this square is already beautiful because of it's authentic, lacking in sophistication. it possesses the beauty of what is obvious, necessary, right. Its meaning emerges directly. People seems at home here in an atmosphere of harmony and tranquillity formed over many years.

We've spent some time watching what happened there. We've conversed with a few of the local inhabitants.

Then we asked ourselves about a development project on this square with a view to its embellishment.

What does the idea of "embellishment" boil down to ?

Does it involve replacing one groundcover with another ? A wooden bench with a more-up-to-date design in stone ? Or a lamp standard with another, more fashionable, one ? Nothing calls for too great a set of changes.

Embellishment has no place here.

Quality, charm, life exist. The square is already beautiful.

As a project we've proposed doing nothing apart from some simple and rapid maintenance works - replacing the gravel, cleaning the square more often, treating the lime trees, slightly modifying the traffic- of a kind to improve use of the square and to satisfy the locals.



Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal, architects


      

      
      	Ce projet intervient dans le cadre d’un projet d’"Embellissement" de plusieurs places, engagé par la ville de Bordeaux en 1996.

La place est en triangle, bordée d’arbres, avec des bancs et un espace pour jouer à la pétanque, comme une place de village. 

Autour, les maisons aux façades sobres mais bien dessinées forment un bel exemple d'architecture de lotissement et d'habitat collectif social.

A la première visite, nous ressentons que cette place est déjà très belle parce qu’elle est authentique, sans sophistication. Elle a la beauté de ce qui est évident, nécessaire, suffisant. Son sens apparaît clairement. Les gens semblent y être chez eux, dans une atmosphère d’harmonie et de tranquillité, façonnée depuis de nombreuses années. 

Nous y avons passé de longs moments à regarder ce qui s'y passait. Nous avons dialogué avec quelques uns de ses habitants.

Puis nous nous sommes posés la question d'un projet d'aménagement sur cette place à des fins d'embellissement.

A quoi renvoie la notion d'"embellissement" ? 

S'agit-il de remplacer un matériau de sol par un autre, un banc en bois par un banc en pierre, au design plus actuel, ou un lampadaire par un autre plus à la mode ? Rien n’impose des changements trop importants.

Ici, l'embellissement n'a pas lieu d'être.

La qualité, le charme, la vie existent. La place est déjà belle.



Comme projet, nous avons proposé de ne rien faire d'autre que des travaux d'entretien, simples et immédiats : refaire la grave du sol, nettoyer plus souvent, traiter les tilleuls, modifier légèrement la circulation, …, de nature à améliorer l'usage de la place et à satisfaire les habitants.



Anne Lacaton & Jean-Philippe Vassal, architectes




      

    


  



